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B ujaré veselí, tancovačky, zabíjačka, průvod, hudba, originální 

kostýmy a mnoho dalšího. Tak vypadala sobota 11.2.2023. 

Masopustní oslava se po 4 letech 

opět vrátila do vesnice a 

v početném průvodu, tak zahájila 

dlouhý předvelikonoční půst.  

V 15h se vsí začali trousit podivné 

postavy, které se shromažďovaly 

před obecním úřadem v Blatně. 

Krom medvěda, báby, Turka, vod-

níka, smrtky, muzikantů a jiných, 

nechyběl ani ozdobený povoz 

s koňmi, který povozil ty nejmenší 

maškarády. Průvod se vydal vesni-

cí a dům od domu z účastníků opadávala nesmělost. Mnozí občané 

měli připravené nemalé pohoštění, koláče, vdolky, plněné rohlíčky a 

chybět nesměla ani sklenička lihoviny. Konec průvodu byl 

v kulturním domě Horalka, kde byly připravené výborné zabijačkové 

výrobky, bohatá tombola a muzika k tanci a poslechu.  

Velké díky všem nejen za účast, ale také za to, že nechtějí zapome-

nout na krásnou českou tradici, kterou se naše země může chlubit. 

 

   

 

 

     

    Pavla Horkuličová    
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EDITORIAL 

Hektické období. Každý den se ve světě, v Evropě i u nás 

v české kotlině děje tolik věcí, že člověk ten sled událostí a 

zpráv stačí sotva sledovat, natož, aby si na všechny ty události a 

děje stačil vytvořit nějaký názor. A už je tu další den – a zase na 

novo – válka, dvouciferná inflace, konec spalovacích motorů, 

nedostatek léků, green deal, prodloužení věku odchodu do dů-

chodu, Tchai-wan, klimatické změny koronavirus, Nord Stre-

am….. Na všechno tisíc názorů, a ani odborníci se zpravidla 

neshodnou na ničem. A všechny informace bychom si ještě měli 

ověřovat a zdrojovat, protože věřit dnes již bezmezně nelze niče-

mu a nikomu. No potěš. 

Pokud si chceme, alespoň trochu uchovat zdravý rozum a hlavně 

zdraví, nezbývá než tyto, často veskrze negativně a rychle se 

točící, kola „velkých“ dějin alespoň částečně ignorovat a sou-

středit se na věci a děje bezprostředně okolo nás. Tedy Žít tady 

a teď.   

Jen u nás na Blatnu se chystá zjara nespočet kulturních akcí a 

přednášek, brigád a hudebních akcí. Každý z nás může přiložit 

ruku k dílu, pomoci se zkrášlením svého okolí i mimo plot vlast-

ního pozemku, zasadit strom, pohrabat listí u křížku, případně 

pomoci sousedovi. Každý z nás se může zasadit o to, abychom 

tady a teď žili, jak nejlépe lze.         

                                                                              -such- 

MASOPUST 



co se událo 

V e dnech 22. – 26.1. letošního roku proběhla jubilejní 20. Olympiáda dětí a mládeže, tentokráte v Královéhradeckém kraji. Pro nezasvěce-

né, jedná se největší každoroční multisportovní akci v České republice, které se pravidelně účastní přes 1000 mladých sportovců a soutě-

ží se v 26 disciplínách. 

Právě na této prestižní akci reprezentovali Ústecký kraj hned čtyři závodníci z TJ 

Mezihoří. Ve skicrossu Natálie Součková. V alpských disciplínách za starší žáky 

Jiří Rytíř, za mladší žákyně Anna Marie Andrtová a Eliška Rytířová. A nutno 

říci, že můžeme být na NAŠE mladé reprezentanty náležitě hrdí. Posledně jme-

novaná byla totiž navržena na cenu fair play za její příkladnou pomoc kamarádce 

a empatické „olympijské“ chování. 

Po nepříjemném pádu Anny těsně před cílem druhého kola obřího slalomu jí 

kamarádka Eliška, která již v tu dobu byla v cílovém prostoru, okamžitě přispě-

chala spolu s pořadateli na pomoc a příkladně 

se o ni starala až do příjezdu horské služby. 

„Viděla jsem, že tam ležela a nemohla se zvednout, takže jsem se o ní začala bát. Chvíli jsem přemýšlela, 

jestli tam vůbec můžu, ale pak jsem podlezla plot. Ze začátku vypadala, že je v pohodě. Pak ale začala padat 

a nemohla sama na nohy, to už jsem se bála, aby to nebylo něco vážného,“ popisuje nepříjemnou událost 

Eliška. V současné době je již naše reprezentantka v pořádku a určitě se těší na bílé svahy. Samotná Eliška 

má ale za sebou také nepříjemné zranění, protože zažila nepříjemný pád při nedávném tréninku slalomu 

v Itálii. „Rozřízla jsem si nohu o lyži, takže to mám ještě zašité a trochu jsem se obávala, aby se to tady ještě 

nezhoršilo. Lyžování mě ale moc baví a takovou příležitost jsem si nemohla nechat ujít.“ 

Nezbývá, než popřát našim mladým závodníkům jen samé bezpečné dojezdy do cílů, nespočet nejen spor-

tovních úspěchů a delší a bělejší zimy.  

                                                                                                  J. Rytíř, -such- 
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NA OLYMPIÁDĚ DĚTÍ A MLÁDEŽE REPREZENTOVALI I ZÁVODNÍCI Z MEZIHOŘÍ 

Eliška Rytířová 

Součková, Andrtová Rytířová 

N aše otužilecká skupina se zase rozrostla, a dokonce 

o nejmladšího člena - dvanáctiletého Štěpána Novotného. Je to 

obdivuhodné, protože s tátou se začali otužovat v listopadu a od té 

doby chodí pravidelně. Většinou se scházíme o víkendech na Černém 

nebo na rybníku Tři kříže u Květnova. Ledovou koupelí jsme oslavili 

i Štěpánův svátek 26.12. „Štěpánským ponorem“. Po prosekání ledo-

vé cesty jsme se společně ponořili do vody rybníku Tři kříže a pak se 

zahřáli svařáčkem.  Tentokrát jsme měli i diváky. Přišli, zachumlaní 

do bund a kožichů, a nakonec si s námi také připili. Prožili jsme pří-

jemné sváteční dopoledne. Stejným způsobem jsme oslavili i Silvestr 

a Nový rok, jen tentokrát na Černém rybníku. Tak pokud by se k nám 

někdo v tomto roce chtěl přidat, je vítán.        

                                                                                                   MD  

J iž podruhé se konala 

v kulturním domě Ho-

ralka povedená akce. Přilá-

kala milovníky deskových 

her, kteří společně strávili 

odpoledne plné zábavy, 

napětí i legrace.  

Výběr her byl opravdu pestrý, od 

klasických přes moderní, strategické, 

postřehové i naučné. Každý přinesl 

své oblíbené hry a zároveň si odnesl 

inspiraci na další nové hry. Mnoho 

z nich se dá vypůjčit v obecní knihov-

ně na blatenském úřadě. A protože se 

sešla  fajn banda, vyhlásili jsme turnaj 

ve hře Bobří banda. Výherce získal 

titul Blatenský bobr a sladkou odmě-

nu. Matyáši Novotnému tímto gratulujeme. 

Společenské hry jsou zábavné, ale co hlavně, stmelují kolektiv. Urči-

tě tuto akci ještě několikrát zopakujeme.                     

                                                                               Pavla Horkuličová 

OTUŽILCI SE ROZRŮSTAJÍ 

Po novoroční koupeli 

DESKOHRÁTKY V HORALCE 
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plně jednoduše a laicky řečeno je betlém, nebo též jesličky, 

plastické zobrazení scény narození Ježíše Krista. Betlémy mají 

v Čechách dlouhou tradici a sahají do 16. století, kdy se začaly stavět 

v kostelech, cechovních a řemeslných domech. Figury byly 

v životních velikostech, byly malované a oblečené do nádherných 

rouch. V průběhu 18. století se betlémy přestěhovaly do běžných 

domácností a úměrně tomu se postupně zmenšovaly. Obliba jesliček 

byla nejvyšší v nejchudších rodinách v horských a podhorských ob-

lastech. 

V posledních letech přichází, zdá se, opět období velkých betlémů 

s figurami v životní velikosti. Asi největší velký betlém (co do množ-

ství figur) je Halouskův betlém v Brně na Dominikánském náměstí, 

který je tvořen 115 sochami.  

V našem regionu vzniklo či vzniká v posledních letech několik 

„velkých“ betlémů, např. betlém v Březně u Chomutova, na Lesné či 

v Černovicích. 

Originalitou však vyniká zejména Blatenský (Šporgyho) betlém, 

který je zajímavý především tím, že je celý dílem jediného autora. 

Typický a nezaměnitelný je zvýrazněnými proporcemi hlav lidských 

figur. Celý betlém pro naši obec vznikal (a vzniká) ve Šporgyho ateli-

éru v nedalekém Orasíně. 

O „potřebě“ betléma na Blatensku se diskutovalo roky a hlavním 

hnacím motorem jeho pořízení byla a je současná paní starostka. 

Reálně začal betlém vznikat v roce 2017 a o Vánocích byly již v kos-

tele představeny první postavy, a to svatá rodina (Panna Maria, svatý 

Josef a Ježíšek v jesličkách). V průběhu následujících šesti let přibý-

valy v průměru tři figury ročně a o adventních svátcích v roce 2022 

má Blatenský betlém neuvěřitelných 18 soch. Mimo již zmíněných tří 

základních postav pak ještě tři mudrce, tři muzikantky, anděla, pas-

týřku, pastýře, stařenku, pasáčka s jehňátkem a ze zvířecí říše pak 

ještě dvě ovečky, oslíka a velblouda. 

Jednotlivé sochy jsou všechny vytvořeny z modřínového dřeva, které 

pochází z velké části z obecních lesů, případně z blízkého okolí. Větší 

z figur, zejména pak velbloud či anděl jsou tvořeny z mnoha dílů, 

vždyť stojící velbloud má na výšku neskutečných 2,1 m!  

Co se týká postupů, tak hrubé tvary soch jsou vyřezány motorovou 

pilou, jemnější obrysy pak laděny elektrickou ruční pilou. A na závěr 

přichází nekonečná práce s dláty. Finální sochy jsou impregnovány 

olejem. 

Pro snížení pnutí při vysychání dřeva je odspodu vyříznut dlouhou 

lištou odlehčovací kříž. I přes ideální instalaci v kostele s víceméně 

stálou teplotou i vlhkostí však vlivem vysychání dochází někdy i 

k výrazným trhlinám ve dřevě. Tyto budou letos v červnu vyspraveny 

vyklínováním a přebroušením opět modřínovým dřevem. Dále budou 

provedeny některé dílčí úpravy a vychytány detaily, aby výsledné 

dílo bylo k obrazu tvůrce. Např. pastýř bude vyvýšen o cca 30 cm, 

aby proporčně odpovídal mužské postavě. 

A co dál? Počet figur měl být již konečný, ovšem „davy“ si spon-

tánně při adventním koncertu v loňském roce vyžádaly ještě volka. 

Dřevo již má Šporgy na zahradě a máme se na co těšit. A není 19 

figur divné číslo? A nebude třeba počet zaokrouhlit? Slona moc bet-

lémů nemá. Co Ty na to Šporgy, není to výzva?                                                              

                                                                                                     -such- 

Velká část blatenského betléma 

BLATENSKÝ BETLÉM 

Část blatenského betléma 

Betlém - velbloud - největší figura 
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PESTRÁ ČINNOST MLADÝCH BLATEN-
SKÝCH HASIČŮ 

 

V  roce 2022 kroužek mladých hasičů v Blatně tvoří 14 dětí. 

Z toho 7 děvčat a 7 chlapců. 

Tento rok jsme se již mohli po Covidové odmlce naplno věnovat naší 

činnosti bez jakýchkoliv omezení. Především pak přípravě na okresní 

soutěže, kde se nám troufnu si říci dařilo, a to díky morálce nejen 

dětí, ale i jejich rodičů, 

když je v činnosti podpo-

rují. Protože je čas neú-

prosný, v loňském roce 

jsme přišli o většinu mlad-

ších žáků, kteří jsou již 

žáky staršími (a možná i 

rozumnějšími, zároveň 

však posilujeme dorost 

z řad bývalých starších 

žáků (kteří jsou naopak pubertálnější). Následkem, dovolte mi říci, 

„zestárnutí“ týmu, je zlepšení komunikace mezi dětmi a vedoucími, 

ale také vyšší cílevědomost dětí a chtíč po vítězství, v čemž je nadále 

budeme plně podporovat! 

V loňském roce proběhlo 67 pravidelných schůzek s celkovým po-

čtem 102 hodin a během roku jsme realizovali dalších 12 akcí, kdy za 

zmínku stojí týdenní soustředění mladých hasičů v Bernově u Karlo-

vých Varů, kde se bezvadně zahájila příprava na hru PLAMEN a 

došlo k posile naší základny o dva nové členy. 

Pravidelné schůzky mladých hasičů probíhají stále dvakrát týdně, a to 

každý čtvrtek od 17h a v neděli od 16h. Letní tréninky probíhají pře-

vážně venku na obecním hřišti nebo v okolní přírodě blatenských 

Krušných hor. Studené, méně oblíbené, zimní měsíce trávíme 

v prostoru klubovny hasičské zbrojnice a když nás nikdo nevidí, 

chodíme tajně i do šatny a garáže jednotky. 

Děti, ve věku 9-17 let nadále spojuje jeden společný cíl a tím je jejich 

umístění na soutěžích a ukázat všem ostatním soupeřům záda 

s nápisem OBEC BLATNO. Hecují se, motivují, podporují, ale hlav-

ně si pomáhají a díky tomu jsou stále jedna skvělá parta nejen 

v případě dílčích neúspěchů, ale většinou i za dveřmi klubovny mla-

dých hasičů. Což je, věřte mi, velmi dobrý pocit, který Vás táhne 

vpřed! 

ZÁVĚREM bych rád poděkoval starostce obce Blatno paní Ivetě 

Rabasové za finanční prostředky uvolněné na naši činnost, ale přede-

vším za její lidskou tvář při potřebné součinnosti mezi blatenským 

úřadem a námi hasiči. 

Velký dík patří ostatním členům sboru dobrovolných hasičů Blatno, 

kteří pomáhají jak při organizaci pořádaných akcí, tak při trénincích, 

protože obětovat někomu čas, je v dnešní době to nejcennější. Zastu-

pitelstvu obce Kalek za zapůjčení nádrže na požární sport, kterou 

jsme opatrovali celý rok a kterou již můžeme vrátit díky dotaci od 

Národní sportovní agentury, za kterou byla koncem roku pořízena 

nádrž nová, spolu s dalším technickým vybavením. Rodině Krýslo-

vých za poskytování elektřiny při konání všech hasičských akcí na 

blatenském hřišti a panu Perknerovi (Pérákovi), jakožto zástupci 

chomutovského Pionýra, za to, že nás stále podporuje v rámci sou-

středění v Nejdku. 

V neposlední řadě všem kamarádům z okolních sborů dobrovolných 

hasičů, se kterými si pomáháme nejen při konání soutěží. 

Věřím, že rok 2023 přinese mladým hasičům jen to nejlepší a spolu 

s ostatními vedoucími se pro to pokusíme udělat maximum. 

                                                  Daniel Novotný vedoucí MH Blatno 

PLÁN AKCÍ PRO MLADÉ HASIČE NA 

ROK 2023 

23. 4.  železná neděle 

10.5.  Český Květinový den proti rakovině 

27.- 28.5. výlet s přespáním Safari park Dvůr         

       Králové 

10.6.  Sluníčkový den – dětský den s pěnou 

17.6.  pomoc s realizací Blatenské pomsty 

19.- 26.8. soustředění mladých hasičů  

Září   plnění specializace Táborník 

23.9.  samostatný výsadek v Krušných          

           Horách 

VEŘEJNÁ SBÍRKA NA BLATENSKÉ VAR-
HANY 
 

K oncem minulého roku byla založena veřejná sbírka na obnovu 

varhan blatenského kostela sv. Michaela archanděla. Na trans-

parentním účtu se ke konci roku díky dárcům sešlo zhruba 40 tisíc 

korun, při adventních koncertech darovali návštěvníci kostela zhruba 

10 tisíc korun a výnos z tomboly na masopustní zábavě činí 3.400 

Kč. Za všechny příspěvky patří všem veliké poděkování. 

Transparentní účet, kam je možné přispívat i nadále  

č. 123-7809620257/0100.  

V současné době pracujeme na spuštění tzv. "Adopce píšťal". Dárci 

si tak budou moci vybrat jednu nebo více píšťal, podle hodnoty své-

ho příspěvku, podle tónů, které si sami vyberou. Až dojdeme do cíle, 

tedy až budou varhany navráceny na své místo a bude možné uspo-

řádat koncert, bude ten první určen právě všem mecenášům, kteří 

záchranu varhan podpořili.           

                                                                                                                     

                                                            IRH 



 IR NEBOLI NĚCO O TEPELNÉM ZÁŘENÍ 

O chladilo se a nasněžilo, ideální doba přečíst si o další části elektromagnetického spektra, infračerveném nebo také tepelném záření, 

zkratka IR. IR se ve škále elektromagnetického záření nachází v sousedství optického spektra, což mu dává podobné vlastnosti jako jsou 

ve viditelném spektru. Mezi sousedními spektry neexistuje ostrá hranice. IR má však několik rysů, které optické spektrum nemá. 

IR objevil William Herschel v roce 1800. Při rozkladu spektra hranolem zjistil, že za čer-

venou barvou spektra dohází k zahřívání teploměru (termín infra znamená ohřev radiací, 

sáláním, zářením). Ve vesmíru je IR všudypřítomné. Zejména je vyzařováno objekty, které 

mají vlastní zdroj tepla a dochází v nich k aktivnímu pohybu částic – tedy hvězdy, centra 

galaxií, černé díry. Jednou z vlastností IR je jeho přenositelnost z objektu na objekt. Může-

me si to představit třeba tak, že Slunce zahřeje Zemi a Země následně vyzařuje v IR oboru 

(to optické spektrum neumí). U Země je to trochu komplikovanější z důvodu vlastních 

zdrojů IR Země: zejména jádro a radioaktivní rozpad prvků v zemské kůře. Teplo z radio-

aktivního rozpadu je dobře patrné v zimním období. Sníh je velmi dobrý tepelný izolant. 

Při mrazivých nocích se sněhovou pokrývkou může teplota klesnou na povrchu sněhu i pod ‑30°C. Pokud bychom měřili teplotu pod sněhem 

přímo na zemském povrhu nebo částečně pod ním, naměřili bychom teplotu daleko vyšší. Je to způsobeno právě oním radioaktivním rozpadem 

prvků, při kterém dochází k uvolňování tepla a zahřívání zemského povrchu. Šíření IR je vždy od teplejšího ke studenějšímu, nikdy obráceně. 

Teplý objekt předá část své energie chladnějšímu, kde dochází k „rozvibrování“ atomů a následnému oteplování, zahřívání. 

Další zvláštností IR jsou jeho tepelné projevy, resp. situace, při kterých se projeví. Jak to vysvětlit … pokud se v okolí zdroje IR nenachází 

žádné těleso, látka, plyn (prostě skoro NIC), tepelný účinek IR se neprojeví. IR se projeví pouze na hmotné částici. Pokud se budeme nacházet 

velmi blízko u Slunce, sežehne nás, přesto v těsné blízkosti kolem nás bude velmi nízká teplota. IR putuje od Slunce k Zemi světelnou rychlos-

tí cca 6 min., z větší části prostupuje zemskou atmosférou a ohřívá naší Zemi a drží nás při životě. Přesto je ve vesmíru sakra zima. 

Jednou z anomálií IR je sluneční koróna. Je to oblast nad povrchem Slunce, která by měla být chladná, přesto vykazuje teplotu několik milionů 

°C (povrch Slunce má teplotu 5 500°C). Nabízí se otázka: jak jsme zjistili teplotu korony? Žádný teploměr tam nemáme. V roce 1869 byla 

v koroně objevena atypická zelená spektrální čára (každý prvek má svou charakteristickou barvu čáry), která neodpovídala žádnému známému 

prvku. V roce 1939 se výpočty zjistilo, že se jedná o modifikovaný prvek železa, a sice stav železa zahřátého asi na 15 000 000 °C. Jen pro 

zajímavost, princip zahřívání koróny se přisuzuje Alfvénovým vlnám. Sluneční koróna je limitující oblastí z hlediska přiblížení se ke Slunci. 

Odstínění milionových teplot zatím nezvládáme. 

Paradoxně je ve vesmíru IR využíváno k pozorování chladných oblastí jako jsou např. prachoplynová mračna. V chladném prostředí velmi 

dobře „vystupují“ teplejších objekty. Můžeme tak sledovat např. zárodky mladých hvězd, které ještě nemají dostatek energie, aby zářily např. 

v ultrafialové oblasti.  Naopak objekty, které nemají vlastní zdroj tepla či nejsou ozařovány se k pozorování v IR nehodí, typickým příkladem 

mohou být chladné komety, planetky či „mrtvé“ hvězdy. 

V běžném životě se IR využívá např. v infračervených lampičkách, saunách atd. IR slouží k přenosu informací – dálkové ovladače. Možná si 

někdo z Vás pamatuje přenos mezi staršími mobilními telefony za pomocí IR. Detektory telefonů musely být umístěny těsně vedle sebe. Pře-

nos byl však pomalý a nestabilní.  Byly to však začátky bezdrátových přenosů dat, které později nahradilo bluetooth, které využívá jiný typ 

elektromagnetického záření.                                                                                         Radek Sušienka 
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Zajímavosti 

VOLBY PREZIDENTA ČR 2023  

J ak dopadla třetí přímá volba prezidenta České republiky všichni 

víme a je zatraceně dobře, že je toto emocionálně vypjaté období 

za námi.  

Čistě statisticky v obci Blatno a navázaných okolních satelitech 

(částech obce) zvítězil ve druhém kole prezidentské volby kandidát 

Petr Pavel s 56,2 % hlasů a druhý skončil se 43,8% Andrej Babiš. 

Přepočítáno na hlasy získal PP 204 hlasů a AB 159 hlasů blatenských 

voličů. 

Volební účast v obci Blatno byla ve druhém kole 77,12%, přičemž 

celorepubliková účast dosáhla 70,25%. 

Jen pro zajímavost, při první přímé volbě prezidenta v roce 2013, kdy 

se ucházel ve druhém kole o prezidentský úřad Miloš Zeman a Karel 

Schwarzenberg byla volební účast v Blatnu 62,2% a Miloš Zeman 

získal 58,89% hlasů. 

Při volbě prezidenta v roce 2018 se v Blatnu volební účast vyšplhala 

ve druhém kole na 65,89%. I v této historicky druhé volbě na Blaten-

sku zvítězil Miloš zeman s 54,57%, přičemž jeho protikandidátem byl 

tentokráte Jiří Drahoš. 

Nu což, nezbývá, než odcházejícímu panu prezidentovi popřát pevné 

zdraví a spoustu spokojených klidných let na Vysočině a prezidentu 

nově zvolenému pouze samá dobrá rozhodnutí, která budou zejména 

ku prospěchu občanů české kotliny.                                                                          

                      -such- 



Žijí mezi námi 

JOSEF ŠPORGY 

Tentokrát jsme do rubriky „Žijí mezi námi“ vybrali člověka, který v Blatně nežije, ale zanechává zde vel-

kou stopu. Jeho Betlém je jedním z „taháků“, který láká k návštěvě našeho kostela v předvánoční době. S 

díly ze sochařských sympozií, která organizoval, se setkáváme velmi často. Ať to jsou lavičky, zvoničky, 

sochy v parku nebo moje oblíbené Tři kříže. To vše nám zkrášluje prostředí a nebojím se říci, že i zpří-

jemňuje život. Josef Šporgy – umělec, elegán, a jak jsem zjistila i velmi komunikativní člověk, žije v Ora-

síně. Takže je to náš soused. 

Josefe, povězte něco o svých začátcích. Kde se vzalo to pnutí? Jste vyučený řezbář? 

Ne, nejsem. Mně moc nešla škola, chování taky nic moc a jediné, kde jsem vynikal, bylo kreslení a malo-

vání. Dědeček byl všestranný řemeslník a bratr sochař a designér. Od první třídy jsem chodil do ZUŠ k aka-

demickému malíři Kamilovi Sopkovi. Sice jsem ab- solvoval maturitu na gymnáziu, dělal jsem spoustu 

civilních zaměstnání, ale kromě krátké epizody po- mocného učitelování jsem maturitu nepotřeboval. Ale 

ať jsem se pustil do čehokoliv, tak mě ta výtvarka bavila nejvíc. A když jsme začali dělat sochařská sympozia na Červeném Hrádku, začal jsem 

se tím živit. Dělám sochařinu a grafiku - linoryty. 

A to jste se někde učil nebo dovzdělával? 

Základy jsem dostal od profesora Sopka, no a potom jako samouk, to byl pokus-

omyl. Hodně si toho předáváme i na těch sochařských sympoziích. Sochařina je 

o opakování, než se to člověk naučí. Člověk dělá nářadím, se kterým dělají ře-

meslníci, namáhá ruce a tělo a zároveň jede na plný pecky hlava. Řešíte třetí 

rozměr, ta věc musí být dobrá ze všech stran. Já se snažím dělat originály, nerad 

dělám něco stejného dvakrát. Rád tvořím ze dřeva, protože je příjemné, má 

velké možnosti při zpracování a je to obnovitelný materiál. Proto rád sázím 

stromy a snad jsem obnovil to, co jsem při své práci zkazil a zpracoval. A ze stromů, které jsem vysadil, z jejich dřeva, budou možná jednou 

tvořit další sochaři. 

Dá se Vaše práce někde vidět uceleně naživo? 

Většinou to mám na Facebooku, ale svoji galerii ještě nemám (smích). Hodně dělám na zakázku, ale samozřejmě i volnou tvorbu, kterou si 

někdo může prohlédnou na výstavách a ty jsou většinou prodejné. Každoročně pořádáme s převážně místními umělci Výtvarný salon v Cho-

mutově, kde vystavujeme svoji volnou tvorbu. Letos 12.5. bude vernisáž 8. ročníku ve „Sklepení osudu“ v čajovně Alibaba. Vystavují zde 

regionální umělci, a to jak začínající autoři, tak již staří „matadoři“. Každý z 16 výtvarníků tam vystavuje svoje volné práce. Výstava trvá mě-

síc a každý pátek je tam zajímavý host. Snažíme se výstavu oživit buď koncertem nebo nějakým autorským čtením. Já si každý rok v květnu 

dělám Salon k narozeninám, tak letos to bude k padesátinám. 

Některé věci mám ve veřejném prostoru, např. Kořeny v Chomutově na rohu ulic Palackého a Zborovská. Tato socha je památníkem nesmysl-

ně pokácené stoleté lípy (tato byla pokácena nelegálně před prodejnou Lidl v roce 2003 – pozn. red.). Nebo sochy u ZUŠ v Jirkově Múza, 

Talent a Píle. Teď jsem dodělal svou první veřejnou zakázku v Praze Vinoři. Zde chtěli místní připomenout kapličku, která tam dříve stávala. 

Měli pískovcovou sochu madony a chtěli pro ni udělat kapličku, ale v moderní ulici. Takové místo k setkávání s lavičkami. 

Na Lesné letos dokončím 12letou práci na Zvěrokruhu a ještě zde děláme venkovní šachy. Všechny figurky mají krušnohorskou tématiku. 

A samozřejmě pořádáme sochařská sympozia, letos už jich mám naplánováno pět. Sympozia většinou 

zadávají obce. Je to soustředěná týdenní práce, děláme i 10 hodin denně a pro obce je to příležitost 

zkrášlit veřejné prostory za relativně malé náklady. A zároveň lidé vidí ten proces, chodí za námi, někdo 

si může práci i vyzkoušet a většinou mají sympozia velmi kladné ohlasy. 

Kultura je někdy vnímána jako zbytná věc, ale „výtvarno“ - sochy nebo malba jsou tady s námi od nepa-

měti. Každý si jednou zajde do kina, do divadla a většina lidí má doma nějakou výtvarnou věc, která ho 

oblažuje. Kultura, ať ve formě hudby, knih, soch nebo obrazů nám prostě zpříjemňuje život. 

Je něco, co byste ještě chtěl stihnout? Máte nějakou metu před sebou? 

Člověk nikdy neví, co ho za zatáčkou čeká. Mám spoustu věcí rozdělaných, tak myslím, že ještě něco 

přijde. Sochař uzrává okolo 50 let, tak pokud vydrží tělo, mám ještě nějakou cestu před sebou. 

Já velmi děkuji za vstřícnost a přeji, aby ta Vaše cesta byla úspěšná. A budu ráda, když se potkáme, buď 

u Vašich prací nebo třeba na nějakém turistickém výšlapu po okolí. Děkuji.                               MD 
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Šporgy a jeho dosud nejvyšší dílo 

Kaplička Vinoř  
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NA KOČIČÁKU TO ŽIJE 2023 
 

P 
rohlídky muzea čs. opevnění z let 1936 - 1938 "Na Kočičá-

ku"  

Jedná se již o nedílnou součást hlavní činnosti muzea Na Kočičáku. 

Celkem bude muzeum opět otevřeno v roce 2023 od dubna do října, 

pravidelně každou sobotu a nepravidelně v neděli. Během letních 

prázdnin bude muzeum otevřeno i ve všední dny. Další mimořádné 

prohlídky budou přibývat na základě objednávek ze základních škol, 

učilišť a středních škol.  

Zahájení sezony 2023 na Kočičáku 

Naše muzeum v letošním roce 2023 zahájí turistickou sezonu na Ko-

čičáku opět slavnostně. 

Součástí letošní akce bude odhalení nové naučné tabule na naučné 

stezce věnované další osobnosti našeho chomutovského Pěšího pluku 

46. 

V rámci prvního velkého dne otevřených dveří bychom rádi předsta-

vili veřejnosti novinky v rámci prohlídek a rekonstrukcí na Kočičáku. 

Na akci bude zajištěno občerstvení, přístřešky, posezení, komentova-

né prohlídky a doprovodný program.    

Termín zahájení sezony: 29. 4. 2023 

Akce pro školy 

V předchozích letech se potvrdil cíl a smysl prohlídek muzea Na 

Kočičáku. O mimořádné prohlídky v pevnostech, na naučné stezce či 

přímo v terénu byl a je ze strany škol a dalších organizací pracujících 

s dětmi velký zájem. Prohlídky pro třídy či skupiny dětí je dle nás 

nejlepší učební pomůckou či pomocí.  Pro děti konáme prohlídky 

pevností, naučné stezky, branné dny a celkově zapojujeme děti do 

historie. Prohlídek a branných dnů na Kočičáku využívají nejen školy 

z Chomutovska, ale i Mostecka, Kadaňska, Karlovarska, Ústecka a 

Děčínska. 

Mladý bunkrák 

Akce přímo navazující na celoroční poslání našeho spolku - vedení 

kroužku Mladý bunkrák. Naše muzeum již pátým rokem vede krou-

žek pro děti od 8 - 16 let a tím vede další mladou generaci k historii a 

přírodě.  

Cílem zájmového kroužku je: historie ČSR, čs. opevnění a čs. armá-

dy, průzkum pevností nejen na Chomutovsku, nauka o opevnění, 

údržba a rekonstrukce pevností a naučné stezky nejen na Chomutov-

sku, tvorba modelů pevnůstek, nátěry pevností, maskování, hry, výle-

ty, přežití, pohyb v lese, zdravověda, začátky průvodcovství, výpravy 

a výlety po ČR, úklidy naučné stezky a okolí pevností, účast na ofici-

álních akcí muzea …a mnoho dalšího. 

Základním termínem pravidelných schůzek je každá středa od 16:00 

– 18:00. Dále 1 až 2x do měsíce jsou každou sobotu podnikány tema-

tické výpravy, brigády či výlety. Základnou pro tento kroužek je zá-

zemí na Kočičáku.  

Příměstské tábory na Kočičáku 

Rokem 2023 vstupujeme již do sedmého ročníku táborů na Kočičáku. 

Pro nás je největší odměnou, že se děti vrací a baví je to u nás. I když 

ví, že je to u nás drsnější a s jasnými pravidly. Naše tábory, jak se 

všeobecně ví, jsou zaměřeny na historii, přírodu, přežití a celkově 

pohyb v lese. Z dětí se za těch pár dní nesnažíme udělat vojáky. U nás 

jim ukazujeme obyčejné základy pro pohyb a přežití v lese, které jsou 

nutné, aby se mohly rozvíjet dále. Poslední dobou se též zaměřujeme 

na rozdíly mezi počítačovými hrami a realitou. Neb v internetovém 

světě se v hrách děti nají „balíčkem“ pod kamenem či jinými bonusy. 

V přírodě je to jiné, ta vám v dešti či drsném počasí nic neodpustí, 

pokud nejste dobře připraveni. Další zkouškou je i plížení či pohyb v 

křoviscích neb opět na PC je „panáček“ velmi rychlý a překoná takř-

ka vše. U nás je to jinak, kopřivy pálí, maliní píchá a země je špinavá. 

Průběžně i pro letošní rok připravujeme řadu novinek. Především se 

jedná o turnusy, které budou přesně připraveny pro dané věkové kate-

gorie. Dále připravujeme turnusy, které budou zaměřeny na putování 

krajinou, členitým terénem, přespáváním v lese, průzkum opevnění a 

velkou samostatnost chlapců a dívek. Zde seznam činnosti pro děti: 

historie, čs. opevnění naučnou a zábavnou formou, pohyb v přírodě, 

základy první pomoci, branná výchovy, základy táboření a přežití 

v přírodě, rekonstrukce pevností, hry v přírodě, orientace v terénu, 

střelba ze vzduchovek, vaření v přírodě, maskování a pozorování, 

překonávání překážek, topografie, výsadky, cvičení v lese a pochody. 

                                                    Jiří Piramovský 

D ne 4.2. 2023 byl proveden úklid objektu starého typu č.91 pod 

Kočičákem. Objekt řadu let obýval člověk bez domova….. Po 

opuštění objektu členové muzea objekt vyklidili a odpadky odvezli. 

Rozsah nepořádku je možné spatřit na fotografii. Jedná se jinak již o 

14 objekt, který Kočičáci vyklidili a uklidili…. 

Po 25 letech činnosti Kočičáků v „boji“ s vandalismem a bezohledný-

mi lidmi chybí k úklidu už jen tři objekty čs. opevnění, které nadále 

obývají lidé bez domova. S tím, že před deseti lety bylo obsazených 

bezdomovci neuvěřitelných 10 pevností….  

Dalším objektem, který je 

v plánu úklidu je pevnůstka 

č.99, která je v procesu získání 

do majetku Kočičáku od mi-

nisterstva obrany. Po jeho 

získání jsou připraveni Koči-

čáci okamžitě objekt opět 

vyklidit a následně uzavřít.  

ÚKLID OBJEKTU Č. 91 POD KOČIČÁ-

KEM 

Jiří Piramovský 



DOTAČNÍ PLÁNY PRO LETOŠNÍ ROK 
 

O becní prostředky jsou omezené, a tak se bez dotací při realizaci 

náročnějších akcí neobejdeme. Pro letošní rok tak díky nim 

proběhne rekonstrukce domu v Radenově, jeho přeměna na komunit-

ní centrum. V nejbližší době bude vypsané výběrové řízení na zhoto-

vitele, celkové náklady potřebné na tuto akci vzejdou právě z výběro-

vého řízení, ale neměly by překročit 12 mil. Kč. 

Dále máme podaných 5 žádostí o příspěvky na Květnovské hudební 

slavnosti, stejně jako v loňském roce a budeme doufat, že získáme 

všechny, stejně jako loni. Případně program upravíme podle celko-

vých dotačních příjmů. V součtu se jedná vždy o cca 500 tis. Kč. 

Znovu jsme podali žádost o dotaci na fasádu blatenského kostela. 

Podle aktualizovaného rozpočtu by celá fasáda stála něco kolem 4 

mil. Kč, a tak jsme ji rozdělili na etapy a realizovat její opravy bude-

me případně právě podle výše finančního příspěvku Ústeckého kraje. 

V blízké budoucnosti bude zveřejněna každoroční výzva Ministerstva 

pro místní rozvoj, kde to budeme znovu zkoušet s multifunkčním 

sportovištěm na blatenské fotbalové hřiště. Předpokládané náklady se 

pohybují kolem 2 mil. Kč. Ale v tomto programu bývá každý rok 

obrovský převis žádostí, tak musíme té naší držet palce. 

INFO OD ČEZ DISTRIBUCE 

N ově nebude probíhat papírový výlep o plánovaných odstáv-

kách elektřiny. Nadále je možno dostávat info o odstávkách a 

poruchách digitálně zde: 

E-mailová a SMS služba o poruchách a plánovaném vypínání - 

lze aktivovat na odkaze www.cezdistribuce.cz\sluzba  K registraci je 

nutné jen zákaznické číslo a číslo EAN nebo elektroměru. 

Dále byl zřízen portál pro nahlášení nebo ověření poruchy dodávky 

elektřiny. Zde lze nahlásit neplánovanou událost, výpadek či poško-

zení distribuční soustavy. Portál je opravdu intuitivní a jednoduchý 

https://bezstavy.cz  

ODPADY 

T 
ermín pro zaplacení poplatku za svoz komunálního odpadu 

je do 30.4.2023 

• poplatek platí každá fyzická osoba, která má v obci trvalý pobyt 

• poplatek platí každá fyzická osoba, která vlastní stavbu určenou    

k rekreaci 

• sazba poplatku činí 700,-Kč za osobu na rok, nebo za stavbu urče-

nou k rekreaci 

Poplatky  lze uhradit v kanceláři OÚ Blatno v úředních hodinách 

(hotově nebo platební kartou), nebo poukázat na účet obce:  

109600739/0300.  

Variabilní symbol pro poplatek za odpady: 1345,  

Do zprávy pro příjemce je nutné uvést jméno plátce + obec a číslo 

nemovitosti kvůli identifikaci plátce. Bez této informace nebude 

Vaše platba identifikována! 

Stále platí, že odvoz velkoobjemového odpadu si producenti tohoto 

odpadu zajišťují sami a tento nelze umísťovat ke kontejnerovým 

stáním v obcích. Obec nemá personální kapacitu a ložnou plochu 

vozu na svoz předmětů jako např. dveře, matrace, velké spotřebi-

če apod. Další možností, jak se velkoobjemového odpadu „zbavit“ je 

počkat na pravidelný jarní a podzimní svoz tohoto druhu odpadu 

organizovaný obcí. 

A ještě apel na důslednější třídění odpadu. Letos je cena za skládko-

vání tuny komunálního  odpadu 1000 Kč a v příštím roce bude již 

činit 1250 korun. Jen důsledným předcházením vzniku odpadů a 

případně důsledným tříděním je možno předejít dalšímu zvyšo-

vání poplatků za svoz.   

Pro usnadnění třídění je na OÚ možno si vyzvedávat tašky na tříděný 

odpad (papír, plast sklo). A dále je před OÚ nově umístěn kontejner 

na tetrapakové obaly (mléka, džusy apod.) Ty jsou velmi ceněné a 

jejich sběr a separace je pro obec a potažmo nás všechny velmi vý-

hodná. 

Rovněž je nutno důsledně rozebírat kartonové krabice před 

umístěním do kontejneru!! 

SMS – KOMUNIKACE – MUNIPOLIS 
 

J ak mnozí z vás čtenářů víte, obec s občany komunikuje prostřed-

nictvím SMS-systému, v kterém se za všechny ty roky sešlo už 

503 kontaktů. Systém funguje dobře, pomáhá předávat informace 

urgentní, o sjízdnosti cest, o zaběhlých čtyřnohých členech rodiny, o 

kulturních akcích apod. Tento systém je hojně využívaný, ale stojí 

také nemalé peníze. Bývá to i více jak 70 tis. korun ročně a systém 

má své limity. Rozhodli jsme se proto využít možností, které nabízí 

systém jiný, tzv. Munipolis a součástí tohoto vydání zpravodaje je 

proto i informační leták. 

Prosím tímto všechny, kdo máte zájem získávat nadále informace 

z obce a krizová hlášení, abyste si přečetli leták, stáhli aplikaci Muni-

polis a zaregistrovali se. Případně vyplňte vratku, která je součástí 

letáku a dopravte ji na úřad a my vás do systému zaregistrujeme. Čím 

více z nás bude mít aplikaci Munipolis, tím více se systém informo-

vání zlevní. Pozvánky na akce, nové číslo zpravodaje a různé jiné 

informace budete dostávat do aplikace a pouze naléhavé zprávy, tedy 

krizové, budou chodit prostřednictvím SMS, což je nejspolehlivější a 

nadále nejrychlejší forma přenosu informací. Předem tedy všem dě-

kuji za spolupráci při přechodu na nový systém a těším se v něm "na 

setkanou". 

 

NALÉHAVÁ VÝZVA, PROSBA, URGENT-
NÍ… JAK KDO POTŘEBUJE 
 

N a mnoha místech v různých obcích si obyvatelé pořídili ke 

svým obydlím venkovní osvětlení reagující na pohyb. Umís-

těné bývá zřejmě kvůli napájení nejčastěji na domě a nasměrované na 

zahradu nebo vlastní příjezdovou cestu... jak kdo uzná za vhodné. 

Toto osvětlení však nesmí reagovat na pohyb na veřejné komuni-

kaci, kde podle množství stížností, dochází k oslnění kolemjdoucích, 

nebo k pronikání světla do oken sousedních domů. Prosím každého, 

kdo máte takové osvětlení  na pohyb o ohleduplnost a přesměrování 

světla pouze na svůj pozemek.                                                        

                                                   IHR  
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Mezihořský vrch 

K  západu výrazně protáhlý Mezihořský vrch s výškou 916,1 m 

n. m. je nejvyšším vrcholem Blatenska a zároveň i třináctým 

nejvyšším vrcholem chomutovského okresu. Vedlejší vrchol o nadm. 

výšce 908,5 m je od hlavního vzdálen cca 300 m západním směrem.  

Geomorfologicky spadá masív samozřejmě do celku Krušné hory a 

dále pak do podcelku Loučenská hornatina a okrsku Rudolická hor-

natina. Nejbližšími vrcholy s vyšší nadmořskou výškou je na východě 

Leseňská pláň (921 m) vzdálená vzdušnou čarou 5,5 km a na západě 

až 16, 5 km vzdálená Jelení hora u Přísečnice s n. v. 994 m.  

Místními je dodnes často užíván původní německý název Beerhübel a 

podobně jako u nedaleké obce Zákoutí (dříve Bernov či Bernau) není 

tak úplně jasný původ názvu. V úvahu připadají dvě domněnky vzta-

hující se k původu vzniku názvu vrcholu: 

První se vztahuje k bohatému výskytu jahodníku lesního či ev. bo-

růvek, přičemž v minulosti užívané slovní spojení „beerenreichen 

Au“ či „Au der Beeren lze volně přeložit jako luh bohatý na jahody, 

resp. luh jahod. Název německé podoby Beerhübel mohl vzniknout 

rovněž ze středněhornoněmeckého „berhübel“. Zajímavostí je, že i 

některé současné mapy používají krásný ekvivalent k původnímu 

názvu – Jahodník. 

 

Druhou možností vzniku místního názvu Beerhübel je odvození 

z podstatného jména „Bär“, neboli medvěd, přičemž střední horno-

němčina má pro šelmu, kdysi běžně obývající Krušné hory výraz 

„ber“. O přítomnosti medvědů v teritoriu svědčí i další nedaleký vrch 

– Medvědí skála (pův. Beinsteinberg), kde měl být údajně zastřelen 

v 18. století poslední medvěd v Krušných horách. 

Každopádně, dnes se ani medvědi, a vlastně ani lesní jahody v oblasti 

nevyskytují. Kopec se nazývá Mezihořským vrchem podle nedaleké 

obce, jež se v minulosti nazývala Gersdorf. Nezůstal na kameni ká-

men! Snad se jednou i ti medvědi a lesní jahody vrátí.  

Vrcholová část Mezihořského vrchu neboli Jahodníku je tvořena 

předvariskými intruzivními horninami (vyvřelá hornina, která utuhla 

pod povrchem země), které jsou často přeměněné teplotou a tlakem 

na různé metagranity a ortoruly. Variské neboli také hercynské vrás-

nění probíhalo v období prvohor v devonu a karbonu. Tudíž vezme-

me-li na vrcholu do ruky jakýkoli kámen, vězme, že tento pochází 

období prvohor a je starší než 400 Ma (milionů let). Kus historie 

země. 

Samotný vrchol je v současné době již bez výhledů a je porostlý mla-

dým smrkovým lesem. Ještě před deseti léty se z vrcholu otevíraly 

nádherné výhledy směrem na obec Kalek či k jihu do podkrušnohor-

ské pánve a na vrcholky Českého středohoří.   

Celý masív kopce je zalesněný. Po imisní kalamitní situaci v 80. 

letech minulého století byly východní svahy zalesněny střídavě mod-

řínem a smrkem pichlavým, který je postupně nahrazován smrkem 

ztepilým s vtroušeným bukem. Modřínové pásy stále plní ochrannou 

funkci větrolamů, ovšem je na nich patrno poškození vlivem sněho-

vých epizod a námraz. Západní svahy byly zalesněny smrkem ztepi-

lým a celá oblast působí dojmem pralesa. V západním pozvolném 

svahu byla na hřebeni vysazena větší zkušební plocha borovice kleče.  

Celý areál Mezihořského vrchu je součástí ptačí oblasti Novodomská 

rašeliniště – Kovářská a zalesněná a nerušená oblast se stala útočiš-

těm chráněného tetřívka obecného, který zde byl opakovaně pozoro-

ván. 

Místní zajímavostí je opuštěný lom evidovaný ČGS v úbočí vrchu a 

dva menší bezejmenné rybníčky v severních svazích. 

Pěší přístup je možný z jakékoli z okolních obcí, ovšem na vrchol 

nevede značená cesta, tudíž mapa je nezbytností. Nejkratší je přístup 

z obce Zákoutí a Svahová. Nejdelší, asi pětikilometrová trasa vede 

z Kalku. Okolo vrchu je sporadicky, za dobrých sněhových podmí-

nek, upravována běžkařská trasa, o kterou se stará TJ Mezihoří. 

Tak jako každý rok (již 5 let po 

sobě) i letos pořádal místní 

Spolek Zákoutí – Bernov Novo-

roční výstup na vrchol hned 

první den roku. Letos se nás na 

vrcholu sešlo k novoročnímu 

přípitku asi patnáct, a to nejen 

místních. Počasí bylo jako obvykle víceméně jarní. 

                                              -such- 
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Novoroční výšlap na Beerhübel 

TOULKY PO STŘEDNÍM KRUŠNOHOŘÍ 

Mezihořský vrch 

Jinovatka na Beerhübelu 



V dávných dobách, přesněji ve starověku, slavili lidé svátek jar-

ní rovnodennosti nazývaný OSTARA. Slavil se kolem 21. března 

prováděním různých rituálů. Lidé zapalovali první oheň, kolem kterého tančili a zpívali. Po-

pel z tohoto ohně měl magickou sílu a ochraňoval dům a pole před požáry a kroupami. Lidé 

také prováděli koupele v horských potocích, které měli očistit tělo i duši od všeho zlého. 

Oslavoval se nový život a nové začátky a vítězství světla nad tmou. Hlavním symbolem no-

vého života bylo vejce. Lidé je barvili na červeno a schovávali v lese, kde je děti musely 

najít. Chlapci pletli pomlázky a dívky malovaly na vejce různé symboly. K oslavám patřilo 

také červené a zelené oblečení. Mezi další symboly jara patřilo kuře. 

Četl jsi pozorně? Pak poznáš 3 symboly jarní rovnodennosti, které patří i k dnešním 

Velikonocům :  

 

 

Vybarvi si vlastní vajíčko : 

 Velikonoční beránek : 

Na velikonočního beránka budeme 

potřebovat - tavnou pistoli, ruličku 

od toaletního papíru, barevnou 

čtvrtku, nůžky, bílou přízi, modelo-

vací drátky a dekorační oči. 

1. Nejprve pečlivě omotáme ru-

ličku bílou přízí (použijeme tavnou 

pistoli) 

 

 

 

 

 

2. Z béžové čtvrtky vystřihneme kolečko dost velké, aby přesahovalo svým okrajem roličku a vyzdobíme očima (buď 

nalepíme dekorační oči, nebo nakreslíme fixem) a místo čumáku použijeme růžovou bambulku nebo kousek růžové pří-

ze.    

 3. Z modelovacího drátku vyrobíme ouška jednoduchými očky a přilepíme na zadní stranu hlavič-

ky. V předu přilepíme drát stočený. 

4. Z podobných oček vyrobíme nožičky 

(hnědý drátek) a přilepíme vše k ruličce a 

máme beránka hotového. 

 

        

pro malé čtenáře 
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B, D, E 

NÁPOVĚDA : 

Ahoj kamarádi! 

I když máme poslední zimní měsíc, tady na horách se se zimou loučíme docela dlouho. Tak 

je možné, že se nám ještě v dalších dvou měsících zima párkrát připomene. My se však 

dnes podíváme na svátky jara. Všem se teď jistě vybavily Velikonoce, ale my se podíváme 

hluboko do minulosti, kdy svátky jara slavili naši pohanští předci, tedy svátky jarní rov-

nodennosti. Nastartujme stroj času a vraťme se do dob Keltů a jejich bohů.   

A 

- Karolínka - 

B C D 
E 



OKO – OKNO DO DUŠE 

S  příchodem jara nám přibývá i denního 

světla. Vidět je dříve a déle. Co na to 

naše oči? Co bychom jim měli dopřát? Jak o 

ně pečovat? Máme k dispozici mnoho mož-

ností: strava, cvičení, bylinky a různé jiné 

metody na zlepšení zraku. 

Od 40. roku zrak přirozeně slábne. Speciál-

ním cvičením a péčí o oči lze odstranit až 3 

dioptrie! Problémem současné doby jsou PC 

a mobilní telefony. Pro oko je důležité mrká-

ní, správně bychom měli mrknout cca 23x za 

minutu. Když koukáme na PC – téměř nemr-

káme. Údajně se v posledním roce objevuje 

nová oční vada, evidentně z přílišného pou-

žívání této techniky, kde hraje hlavní roli 

tzv. modré světlo. Projevuje se viděním mi-

hotavých šupinek. Bohužel ani zavřením oka 

to nezmizí. 

Zrakové centrum mozku se nachází vzadu na 

hlavě (zhruba když si lehnu, tam, kde se 

opřu). Oko má tři páry okohybných svalů 

(umožňují pohyb do stran, nahoru a dolů a 

krouživé pohyby). Oko je smyslový orgán, 

který reaguje na světlo. Oční mechanismus 

je fascinující a pro člověka velmi důležitý. 

Pomocí očí přijímáme až 90% informací. 

Jak očím ulevit a podpořit je? 

Měli bychom se pokusit uvolnit oblast očí, 

obličeje, šíje i ramen. Prohloubit svůj dech. 

Důležité je, aby se celý zrakový systém lépe 

prokrvoval, oči dostávaly nezbytné živiny a 

aby se toxické látky snadněji odplavovaly.  

DECH: Zastavme se občas, uvolněme oči 

pomocí hlubokého dechu – 6 dob nádech, 9 

dob výdech. Velice prospěšný je dech Nádí 

Šódana, který jsem už jednou uváděla 

v souvislosti s uvolňováním dutin při rýmě. 

Jde o střídavé dýchání levou a pravou nosní 

dírkou.  

FYZIČNO:  

Uvolním se tak, že se sebe doslova vše vy-

třesu. Jen chodidla jsou pevná, zbytkem těla 

třesu (kolena, hýždě, ruce, hlava,…).  

Dále tzv. long swing - otáčím se, až ruce 

bouchají o rameno, pak zavedu pohled na 

prst (cca 30 cm před očima) a sleduji prst 

střídavě všemi směry jen očima (nahoru, 

dolů, vlevo, vpravo, „U“ oblouček).  

Cvičení okohybných svalů: sedím ve vzpří-

mené poloze, páteř rovná, hlava 

v prodloužení páteře, pohybovat budu jen 

očima: vlevo, vpravo, nahoru, dolů, krouživé 

pohyby,… Dobré je představit si před sebou 

ciferník a koukat na jednotlivé číslice nejdřív 

se zavřenýma očima, poté s otevřenýma. 

OČNÍ TRÉNINK:  

Zakrytí očí dlaněmi (oči 

nikdy nemačkám) během 

dne na 5-10 minut. 

Často mrkejme.  

Všímat si detailů, „objíždět“ 

detailně objekty (při dlouhé 

chvíli ve frontě apod.) 

Venku měnit fokus – prohlížet si detailně 

věc blízko a v dáli 

Se zavřenýma očima „koukat“ ke slunci 

U PC aktivovat periferní vidění: třepotat 

rukama po stranách + centrálním viděním 

zkoumat a objíždět předmět před sebou 

Zkusme si zakrýt dominantní oko černou 

kartou (nechám periferní vidění), vezmeme 

míček do ruky, kde je oko nezakryté a házím 

si s ním, pak přidám chůzi, házení ve dvoji-

ci. Pak se zadívám do dálky (ideálně venku, 

nebo z okna), pomalu sundám kartu – v tu 

chvíli vidím hodně ostře. Takto mohu tréno-

vat „pomocné“ oko. 

Rozložení na „dominantní“ a „pomocné“ 

oko má většina z nás. Dominantní vidí lépe, 

má méně dioptrií. Pokud mi ještě neměřili 

dioptrie, zjistím tak, že si udělám z rukou 

okénko cca 30 cm před očima. Dívám se na 

nějaký objekt (bude uprostřed okénka) – pak 

zavřu jedno, potom druhé oko. Když obraz 

zmizí, koukám právě pomocným okem. 

STRAVA: Potravou pro oči jsou vejce, ryby 

(treska, sardinky, losos, tuňák…), listová 

zelenina (špenát, kapusta), dále kukuřice, 

borůvky, česnek, rajčata, ořechy, semínka, 

olivový olej. Naše oči potřebují dostatek 

vítaminu A, dále C, E, antioxidanty,… 

BYLINKY: nejúžasnější bylinkou je světlík 

lékařský (Euphrasia officinalis). Jeho podo-

ba s očima je zřejmá, jakoby kvítka měla 

řasy. Krom jiného léčí oční nemoci (zánět 

spojivek, hnisání očí, zánět očního víčka, 

únavu očí, slzení, pooperační stavy,…). 

Můžeme popíjet nálev, ale především přiklá-

dat jako obklady na oči. 

Dále nám na zklidnění očí 

může pomoci heřmánek, 

borůvka list i plod, fenykl, 

chrpa, zelený čaj 

Kdy oči odpočívají? 

• Pohledem do dálky - zkuste v dálce najít 

objekt (např. strom) a očima ho celý de-

tailně prozkoumat a po obvodu pohledem 

„objet“. 

• Ve tmě - být ve tmě, mít zakryté oči a ještě 

si vizualizovat tmu. 

• Pobyt v přírodě 

• Pohyb ve tmě – pohybuji se pomocí perife-

rie, Oko čte odstíny černé – tím odpočívá a 

zároveň přirozeně trénuje periferní vidění. 

Oči jsou během dne různě aktivní. Měření u 

lékaře by se mělo provádět dopoledne, kdy 

ještě nejsou tak unavené. Ideálně dopoledne 

i odpoledne a to by se mělo navzájem vy-

hodnotit. Pokud už musíme nosit brýle, ide-

ální je nemít je na sobě celý den. Doma to 

známe, tam je můžeme sundat a dát prostor 

perifernímu vidění (obroučky nám periferní 

vidění vypnou). 

Oči jsou, dle tradiční čínské medicíny, spoje-

ny s játry a ty jsou spojeny s obdobím jara. 

Proto se dělají jarní očisty a různé detoxikač-

ní kůry, půsty. Problém s játry (žlučníkem) 

je často na očích zřetelný tím, že nám ze-

žloutne oční bělmo. 
Jedním z odvětví alternativní medicíny je 

Iridologie. Podle obrazu duhovky lze dia-

gnostikovat zdravotní stav jedince. V každé 

části duhovky se promítá stav určité části 

těla nebo orgánu. Potíže v těle se projeví 

buď pigmentací (tečky) nebo trhlinou či 

uvolněním vlákna duhovky, změnou tvaru a 

projasnění duhovky. 

 

zdraví 

BLATENSKÁ BLATKA 2023-1                                                                                        STRANA 11 

Věrka Řeháková 
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R ozcestí Tři kříže. Pohled směrem 

k Blatnu. Vlastně se vše vrací 

k normálu. Kříže byly po mnoha deseti-

letích vráceny – i když v jiné podobě, 

stromořadí jeřábů znovu vysazeno. Jen 

stále tatáž lípa na naše počínání dohlíží, 

pravda, nikoli již ve své majestátnosti, 

ale stále je tu s námi.                                                                                                                                  

             -such- 
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NEPRODEJNÉ! 

(historická fotografie pochází z archivu Ob-

lastního muzea Chomutov) 

VČERA A DNES 

KDYŽ PŘED MNOHA LÉTY … JAK TEN 

KUBA DO BLATNA PŘIŠEL… 

V ýstava betlémů v chomutovském muzeu bývala tradičně 

v předvánočním čase spojena s vůní houbového kuby, který 

z velkého pekáče rozdávala známá chomutovská výtvarnice paní 

Marie Svobodová. Líbilo se mi to, bylo to velmi milé a příjemné 

obohacení při každoročním zahájení výstavy. 

Když se začalo v našem blatenském kostele s tradicí adventních kon-

certů, přišla mi inspirace od paní Svobodové jako vhodná následová-

ní. Vánočního kubu dělám celé roky, ale v podstatně menším pekáči. 

Takže první rok bylo odhadování ve velkém docela nervující. Ale 

výsledek se dostavil a domů jsem si odnesla už jen mastné pekáče. 

Co si víc může kuchař přát, než když je vše „vymeteno“. 

A protože byly i suché roky, kdy bylo málo nasušených hub, dobře 

posloužila kupovaná hlíva ústřičná. Houba s vynikajícím vlivem na 

naše zdraví. S kuchařskými předpisy na houbového kubu je to obdob-

né jako s přípravou bramborového salátu. Každá rodina má své zvyk-

losti, tedy i jedinečný a osvědčený způsob přípravy. No a další hle-

disko je v tomto případě – „přiměřeně“. Kulinářský úspěch není po-

staven na přesné gramáži jednotlivých surovin. 

Kuba na posledním blatenském adventním koncertu byl přibliž-

né z těchto ingrediencí: 

půl kila krup (velkých č. 10 – zabijačkových), 600 g hlívy ústřič-

né, 3 velké cibule, 8 stroužků česneku, 3 kávové lžičky soli, 3 lžič-

ky drceného kmínu, lžička celého kmínu (vařit s kroupami), 3 

lžičky mletého pepře, plná dlaň majoránky, 150 – 200 g sádla 

Předem namočené kroupy se uvaří se solí a celým kmínem ve 

vodě do měkka, případná přebytečná voda se scedí. 

Zatímco se kroupy vaří, orestuje se na sádle pokrájená cibule, 

přidá se pokrájená hlíva, případně namočené sušené houby (voda 

se může přilít k vaření krup), všechno koření, česnek, sůl a směs 

se podusí do měkka, ochutná a případně dosolí, dokoření podle 

vlastní chuti.  

A pak už zbývá jen přidat hotové kroupy, vše promíchat a dát do 

sádlem vymazaného pekáče lehce zapéct do trouby.  

A když k uvaření a zapečení použijete tepelnou energii ze dřeva a 

smrkových šišek, kulinářský zážitek tělu i duši prospěšný, bude spo-

lehlivě zajištěn.                                                           Jiřina Tollarová

CO SE DĚJE V BABINCI? 

T ento klub žen, který se schází každou 

středu v Horalce, rozšířil svoje řady. 

Přišly nové zájemkyně a přinesly nové 

nápady, které jsme společně realizovaly - 

viz foto.  Také Monika Hálová, která spolek 

založila, vždy přichází s něčím novým, 

snaží se pro nás vymyslet něco, co nás zauj-

me. Společně se taky účastníme akcí pořá-

daných obcí. Někdy si taky uspořádáme 

svoji akci i mimo středeční schůzky.   

   

                     

 

 

 

 

 

 

                Alena Kutláková 


